
 

 

 

 

 

 

 

 

Af formand 

Anders Ahrenfeldt 

 

Mail: aa@hostruphovedgaard.dk 

 

Telefon: 40 46 60 53  

 

 

 

 

Besøg af fødevareminister Jacob Jensen 
 

 

 

Vi havde sammen med Familiebruget og Venstre i Viborg arrangeret et besøg af Fødevareminister Jacob 

Jensen i slutningen af november. Jeg har været med til mange ministerbesøg med efterfølgende spørgsmål, 

men jeg har aldrig før mødt en minister med så megen indfølingsevne og sympati for spørgeren og dennes 

problemer. 
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En af spørgerne følte sig med rette dårligt behandlet af flere kontrollanter, der uanmeldt var kommet på besøg 

på gården. Efter mødet gik ministeren ned til spørgeren med sin mailadresse og sagde, at han bare skulle 

beskrive sagen for ham skriftligt, så ville han tage sig af sagen. 

 

På L&F's delegeretmøde i november fik ministeren en papkasse med bilag, som kontrollanterne havde bedt 

om. Landmanden havde spurgt, om ikke stikprøver kunne gøre det. Men nej – alle bilag skulle med. Nu her i 

december kommer Fødevareministeren på besøg hos landmandsfamilien med alle bilagene i Odder-

Skanderborg for selv at få syn på sagen. Jo flere tåbelige sager, der kommer frem til ministerens kundskab – 

jo større sandsynlighed er der for, at der bliver ryddet op i sagerne. Vi kan i landbruget være godt tilfredse 

med så handlekraftig en minister.  

 

  

 

Bestyrelsen deltog 8. og 9. november i L&F's delegeretmøde i Herning. Anders 

fortæller her om mødet.  

 

 

Møde i Kystvandråd for Limfjorden: Det bedste 

virkemiddel er lavbund og vådområder 
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Omtalen af Limfjorden kan være lidt kedelig for jer medlemmer, der udleder til Gudenåen. Men 

heldigvis har Gudenåen det bedre end Limfjorden. Virkemidlerne på land er de samme for at få mindre 

kvælstof i vandløb og fjorde.  

Vi havde på det seneste møde i Kystvandrådet et regneark, hvor vi kunne beregne de bedste 

virkemidler. Det allerbedste middel er lavbundsområder og vådområder. Det fjerner både kvælstof og 

begrænser CO2-udledning.  

 

Virkemidlerne på markjorden, såsom brak, efterafgrøder, skovrejsning, græsproduktion i stedet for korn 

virker langt mindre. Det tager i gennemsnit tre måneder at få svar på simple spørgsmål i Miljøstyrelsen, 

hvilket jeg ved af egen erfaring.  

 

Det har hele tiden lydt, at overløb af spildevand og regnvandsbetingede overløb intet betyder for 

Hjarbæk Fjord. Men nu viser det sig, at reduktion af 1 kg fosfor til fjorden svarer til reduktion af 22 kg 

kvælstof. Dette har samme betydning, som der opnås ved at braklægge ca.½ ha. Derfor skal 

spildevandsselskaberne til at reducere udledningen af spildevand. Fosfor fra land kommer 

hovedsageligt fra jord langs brinkerne, der falder ned i vandløbet. Dette kan rettes op ved at plante 

træer langs vandløbene og ved at planere brinken, så den bliver skrå i stedet for stejl.   

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Hovedbestyrelsesmøde i L&F 
 

 

 

Vi har været på Axelborg, hvor vi naturligvis talte om CO2-afgiften. En økonom fra L&F gennemgik forskellige 

modeller for, hvordan en kommende CO2-afgift kan se ud. Der var en lang række spørgsmål. Hvad skal 

afgiften beregnes af? Skal der være et bundfradrag? Hvordan kan landmanden reducere sin afgift? Hvordan 

skal afgiften tilbageføres til landmanden? 

 

Vi står tilbage med mange flere spørgsmål. Spørgsmålene viser kun, hvor tåbelig denne afgift er. Men den 

kommer, for det står i regeringsgrundlaget. Desuden er der mange røde partier og grønne organisationer, der 

presser regeringen for, at den skal indføre en afgift. Tilbage står vi landmænd uden at vide, om vi er købt eller 

solgt. Men kendsgerningen er, at investeringerne i landbruget næsten står stille. Ingen landmænd tør 

investere, hverken landbrugsfagligt eller i CO2- reducerende tiltag uden at kende fremtidens afgifter. 

 

Svarer-udvalgets rapport bliver udskudt hele tiden; og når den endelig kommer, så skal hele rapporten 

behandles i et trepartsudvalg, som består af otte organisationer. I mellemtiden kan vi landmænd så sidde og 

vente på vores dom. Et lyspunkt er, at rygterne fortæller, at der nok ikke bliver opkrævet penge før i slutningen 

af 20’erne. Det giver også tid til, at der kan blive udviklet CO2-reducerende tiltag og udført forsøg med 

forskellige metoder, der kan reducere CO2-udledningen.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Skovkongres på Christiansborg omhandlede 

arealanvendelsen af landbrugsjorden 

  

 

 

Jeg har i sidste uge været til skovkongres på Christiansborg. Det var et spændende møde med indlæg fra 

forskere og til slut en diskussion mellem politikere. Mødet omhandlede også arealanvendelsen af 

landbrugsjorden. I regeringsgrundlaget er indført en passus om, at der på sigt skal plantes 250.000 ha med 

skov. Lige nu plantes der ca. 1.400 ha med skov årligt. Kirkbi (LEGO) har mål om at plante 10.000 ha med 

skov. Der er opkøbt flere ejendomme, men indtil nu har de kun plantet 60 ha. Der er således ikke lige nu en 

stor trussel om en masse skovtilplantning på landbrugsarealer. 

 

Vi får hele tiden trusler om retten til at drive vores landbrugsjord. Men produktionsskov er også truet. Her vil 

man have biodiversitet, urørt skov og skov til rekreative formål for hele familien. Der er også købere til skove 

for at få aflad for sort produktion. De har ingen interesse i skovdrift, men kun interesse i at få en CO2-balance i 

deres produktion. 

 

Det sidste nye er naturnationalparker, hvor dyr hegnes inde, og hvor der hverken må være landbrug eller 

skovbrug.   

Produktionsskov er meget CO2-venlig, hvor træet anvendes til byggeri, og det kan fortrænge cement og binde 

CO2 i mange år. Træ kan også anvendes til møbler, og resttræet kan anvendes til CO2-fri brændsel. Der er 

en kamp om jorden og retten til at producere for både landbrug og skovbrug.  

 

 

 
 
 
 
 
 



 

Velas rådgiver nu om biogas 
 

 

   

Biogasanlæg kan for mange landmænd være en god investering, og det forventes, at der hen over de næste 

år vil skulle etableres adskillige nye biogasanlæg i Danmark. Rigtig mange af anlæggene vil involvere 

landbruget, enten som leverandører eller ejere. 

 

Den samlede proces omkring opførelse, investering og driften af et anlæg kan være en overskuelig størrelse, 

fordi det er et komplekst område. Der er det Velas’ opgave at kunne levere rådgivning hele vejen rundt om et 

biogasanlæg. 

 

Velas kan rådgive om blandt andet projektering, selskabsdannelse, finansiering, leverandøraftaler, kontrakter 

og juridiske spørgsmål, så landmanden altid er klædt på til at træffe de rigtige beslutninger i forbindelse med 

et biogasprojekt. 

 

Men hvorfor interesserer Velas og ML+ Partners sig overhovedet for biogas? 

 

Markedet er til at få øje på. 80 til 90 procent af gylle skal igennem biogas inden år 2023, og derfor skal 

Velas kunne rådgive landmændene om at få mest muligt værdi ud af samhandel. 

 

Brancheforventningen er desuden, at der de næste fem år skal bygges mellem 30 og 40 nye biogasanlæg – 

primært i Jylland og på Fyn. De fleste af anlæggene vil blive iværksat af landmænd, men nogle ender med at 

overlade opgaven til etablerede firmaer, fordi landmændene ikke kan overskue opgaven.  

 

Et nyt biogasanlæg lægger en omsætning på omkring 500.000 kr. årligt de første fem år, og et eksisterende 

landmandsejet biogasselskab køber rådgivning for 200.000 til 300.000 kroner årligt. 

 



 

 

500 deltog i Landbrugskonferencen i Vingsted 
 

 

 

5. december inviterede vi sammen med otte andre landboforeninger til Landbrugskonference i 

Vingsted. 500 deltog i arrangementet, der satte fokus på forskellige områder af landbruget.  

 

Formanden for Liberal Alliance, Alex Vanopslagh holdt festtalen til landbruget, Inger Støjberg fra 

DanmarksDemokraterne var med i en paneldiskussion om investering i grøn energi og fødevarer 

sammen med klimaforsker Sebastian Mernild, Morten Boje Hviid fra L&F, Ulrich Kern fra Organic Plant 

Protein og Poul Pettersson fra Arla. 

Der var i alt tre debatter, og især til debatten om fremtidens arbejdskraft var der stor aktivitet fra folk i 

salen. Her var unge landmænd på scenen, hvor de diskuterede fastholdelsen af de unge i faget. 

Komiker Torben Chris fik salen til at grine, inden Verdens Bedste Fødevarer sluttede af.   

 

 

 

  

 

 

  

 

    

 

 

Kontakt Foreningssekretariatet på telefon 87 28 26 02  

 

 

 

 

  

 
 
 
 
 

https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flfmo.us4.list-manage.com%2Ftrack%2Fclick%3Fu%3Df60bc41fa9b57b5c88261f064%26id%3D2b1d7f0640%26e%3D59661e783b&data=05%7C02%7Clje%40velas.dk%7C65c08b6eb7d543bc612108dbfa42ceb0%7Cc8358ca1ec594ba583dbf239da5a7bf1%7C0%7C0%7C638378937102706596%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=etymnv6fFxf5sfCaUeGfOw1OKsJdVPaFx%2BWZO0xBWhw%3D&reserved=0
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flfmo.us4.list-manage.com%2Ftrack%2Fclick%3Fu%3Df60bc41fa9b57b5c88261f064%26id%3D5db0a51692%26e%3D59661e783b&data=05%7C02%7Clje%40velas.dk%7C65c08b6eb7d543bc612108dbfa42ceb0%7Cc8358ca1ec594ba583dbf239da5a7bf1%7C0%7C0%7C638378937102706596%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=tMMU%2BN95t5wCybrVnGGpY90Df%2BjFXff5xztGFfuO1js%3D&reserved=0


This email was sent to lje@velas.dk  

why did I get this?    unsubscribe from this list    update subscription preferences  

Foreningssekretariatet · Trigevej 20 · Hinnerup 8382 · Denmark  

 

 
 

mailto:lje@velas.dk
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flfmo.us4.list-manage.com%2Fabout%3Fu%3Df60bc41fa9b57b5c88261f064%26id%3D5dc93f8b72%26e%3D59661e783b%26c%3Dafdc69d7d2&data=05%7C02%7Clje%40velas.dk%7C65c08b6eb7d543bc612108dbfa42ceb0%7Cc8358ca1ec594ba583dbf239da5a7bf1%7C0%7C0%7C638378937102706596%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=Vf9cckphI7Tbja7exMWjLBsClEvP1etWKXV8X0kf9R4%3D&reserved=0
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flfmo.us4.list-manage.com%2Funsubscribe%3Fu%3Df60bc41fa9b57b5c88261f064%26id%3D5dc93f8b72%26e%3D59661e783b%26c%3Dafdc69d7d2&data=05%7C02%7Clje%40velas.dk%7C65c08b6eb7d543bc612108dbfa42ceb0%7Cc8358ca1ec594ba583dbf239da5a7bf1%7C0%7C0%7C638378937102706596%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=5wEzgThWq%2FPyzgSFyT5A5Q4pkXyR%2BZV2WdThQLI31FI%3D&reserved=0
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flfmo.us4.list-manage.com%2Fprofile%3Fu%3Df60bc41fa9b57b5c88261f064%26id%3D5dc93f8b72%26e%3D59661e783b%26c%3Dafdc69d7d2&data=05%7C02%7Clje%40velas.dk%7C65c08b6eb7d543bc612108dbfa42ceb0%7Cc8358ca1ec594ba583dbf239da5a7bf1%7C0%7C0%7C638378937102706596%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=NmDf542xbtvyjDueYxCKzviQ0bWal%2B9h9MS6Evevl9I%3D&reserved=0

